

СОДЕРЖАНИЕ

ОТ РЕДАКЦИИ

ИЕРЕЙ ВОСКАН ОВАННИСЯН - Несмолкаемая колокольня.....5

ПАТРИАРШИЕ ЭНЦИКЛИКИ И БЛАГОСЛОВИТЕЛЬНЫЕ ГРАМОТЫ

Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II на молебне во славу Родины и ее защитника - армянского воинства.....	8
Поздравительное послание Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II по поводу праздника Благовещения.....	11
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II, сказанное в церкви св. Иоанна Гандзасарского монастыря.....	12
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II, сказанное в церкви Христа Всеспасителя г. Шуши.....	15

РЕЛИГИЕВЕДЕНИЕ

Проповедь иеромонаха Григориса Шогикяна, читанная в Кафедральном соборе св. Эчмиадзина на св. Литургии в праздник Благовещения Пресвятой Богородицы	18
Проповедь епископа Геворга Сарояна, читанная в Кафедральном соборе св. Эчмиадзина в праздник Явления св. Креста и на св. Литургии в 101-ую годовщину Геноцида армян.....	23

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

СЕЙРАН ЗАКАРЯН - Гносеологические взгляды Иоанна Воротнеци.....	26
МИКАЕЛ МАЛХАСЯН - Тенденции и особенности демографических процессов XVI века в Армении	52

ТАМАРА ПОГОСЯН - Печатные книги XVII века на ашхарабаре.....	73
ДАВИД ДЖУЛХАКЯН - Исследование нового этапа арцахского движения в армянской историографии.....	92
ДАВИД ГЮРДЖИНЯН - Историко-лингвистический анализ слова «հայաշուշնիւթընիս» (арменоцид).....	99

СООБЩЕНИЯ

АЙК АКОБЯН - История спасения новонайденного экземпляра первой армянской печатной книги “Урбатагирк”	114
СУСАННА АДАМЯН - Строительная деятельность архиепископа Месропа Смбатянца.....	122
МАРИНЕ ГЕВОРГЯН - Деятельность Самвела Шахмурадяна во время Арцахской освободительной войны.....	132

РЕЦЕНЗИИ И БИБЛИОГРАФИЯ

АЗАТ БОЗОЯН - Новый перевод труда историка Гевонда	140
--	-----

CONTENTS

EDITORIAL

REV. FR. VOSKAN HOVHANNISYAN - Unceasing campanile.....	5
---	---

PONTIFICAL ENCYCLICALS AND LETTERS OF BLESSING

Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, during the requiem prayer for the soldiers defending the motherland	8
Congratulatory message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the Feast of Annunciation.....	11
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, at St. Hovhannes Church of Gandzassar.....	12
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, at Holy All-Savior Church of Shoushee.....	15

RELIGIOUS STUDIES

Sermon of Rev. Fr. Grigoris Shokhikyan delivered during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the Feast of Annunciation	18
Sermon of H.G. Bishop Gevork Saroyan delivered during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasions of the Feast of the Apparition of the Holy Cross and of the 101st anniversary of the Armenian Genocide	23

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

SEYRAN ZAKARYAN - Epistemological views of Hovhan Vorotnetsi	26
MICHAEL MALKHASYAN - Tendencies and peculiarities of demographic processes in Armenia in the 16 th century.....	52

TAMARA POGHOSYAN - Printed books in modern Armenian language in the 17 th century	73
DAVID JULHAKYAN - Study of the new phase of the Artsakh movement in the Armenian historiography	92
DAVID GYURJINYAN - Historical-linguistic research of the word «հայասպանություն» (Armenocide).....	99

ESSAYS

HAYK HAKOBYAN - Story of salvation of the newly found “Urbatagirk” (Friday Book)	114
SUSANNA ADAMYAN - Construction activities of Archbishop Mesrop Sembatiants	122
MARINE GEVORGYAN - The role of Samuel Shahmouradian in the liberation war of Artsakh	132

LITERARY REVIEW

AZAT BOZOYAN - New translation of the work of historian Ghevond.....	140
---	-----

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ԽՄԲԱԳՐԱԿԱՆ

Տ. ՈՍԿԱՆ ՔՀՆՅ. ՅՈՎՀԱՆՆԻՍԵԱՆ - Անլուելի զանգակատուն.....5

ՀԱՅՐԱՊԵՏԱԿԱՆ ԿՈՆԴԱԿՆԵՐ ԵՒ ՕՐՀՆՈՒԹԵԱՆ ԳՐԵՐ

- Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը
հայրենիքի եւ հայրենյաց պաշտպան զինվորների համար
աղոթքի արարողության ընթացքում 8
- Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի
շնորհավորական ուղերձը Ավետման տոնի առիթով..... 11
- Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը
Գանձասարի Սուրբ Հովհաննես եկեղեցում12
- Ն. Ս. Օ. Տ. Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը
Շուշիի Սուրբ Ամենափրկիչ եկեղեցում15

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

- Տ. Գրիգորիս արեղա Շոխիկյանի քարոզը՝ խոսված
Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Աստվածածնի ավետման տոնին
մատուցված Ս. Պատարագին18
- Տ. Գեորգ եպիսկոպոս Սարոյանի քարոզը՝ խոսված
Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Երեւման Սուրբ Խաչի տոնին
եւ Հայոց ցեղասպանության 101-րդ տարելիցին
մատուցված Ս. Պատարագին23

ՊԱՏՄԱԲԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

- ՍԵՅՐԱՆ ԶԱՔԱՐՅԱՆ** - Հովհան Որոտնեցու
ինացաբանական հայացքները..... 26
- ՄԻՔԱՅԵԼ ՄԱԼԽԱՍՅԱՆ** - ԺԶ. դարի ժողովրդագրական
գործընթացների միտումներն ու առանձնահատկությունները
Հայաստանում52

ԹԱՄԱՐԱ ՊՈՂՈՍՅԱՆ - ԺԷ. դարի աշխարհաբար տպագիր գրքերը	73
ԴԱՎԻԹ ԶՈՒԼՀԱԿՅԱՆ - Արցախյան շարժման նոր փուլի հետազոտությունը հայ պատմագիտության մեջ.....	92
ԴԱՎԻԹ ԳՅՈՒՐԶԻՆՅԱՆ - Հայաստանություն բառի պատմալեզվաբանական քննությունը.....	99

ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ՀԱՅԿ ՀԱԿՈԲՅԱՆ - Նորահայտ Ուրբաթագրքի փրկության պատմությունը.....	114
ՍՈՒՍԱՆՆԱ ԱԴԱՄՅԱՆ - Մեսրոպ արքեպիսկոպոս Սմբատյանցի շինարարական գործունեությունը.....	122
ՄԱՐԻՆԵ ԳԵՒՈՐԳՅԱՆ - Սամվել Շահմուրադյանը Արցախյան ազատամարտում	132

ԳՐԱԽՕՍՈՒԹԻՒՆ ԵՎ ՄԱՏԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

ԱԶԱՏ ԲՈԶՈՅԱՆ - Դեռնդ պատմագրի աշխատության նոր թարգմանությունը	140
---	-----